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Jaarverslag Vereniging Vrienden van Sonsbeek 2023 en een blik op de toekomst. 
 
Het visie- en beleidsplan van de Vrienden van Sonsbeek (VvS) werd in 2022 door de ALV 
goedgekeurd; als basis worden hierin vier E’s beschreven: Energie, Erfgoed, Ecologie en 
Economie. Hieraan werd een vijfde E toegevoegd: Educatie. Dit werd vastgesteld in de ALV 
van 2023. 
 
Educatie door wandelexcursies. In samenwerking met de beheerders van de gemeente 
Arnhem worden er wandelexcursies gehouden in de Sonsbeek parken. Tijdens deze 
excursies wordt uitleg gegeven over natuurvolgend beheer. Verder wordt gesproken over 
biodiversiteit, de toekomstbestendigheid van de parken en last but not least het 
veranderende klimaat met droogte en extreme regenval. Bij extreme regenval is het park 
onvoldoende in staat om het water vast te houden en stroomt het direct of indirect de 
Jansbeek in en vervolgens naar de Rijn.  
 
Visie en beleidsplan parken Sonsbeek, Zijpendaal en Gulden Bodem. 
In december 2023 is door het college van Burgemeester en Wethouders het plan 
aangenomen. Dit plan is in te zien op de website van de gemeente. Geïnteresseerden 
kunnen het beter downloaden omdat het na bepaalde tijd van de website verwijderd wordt.  
 
De VvS is uitvoerig betrokken geweest bij het tot stand komen van dit plan.  
Enkele belangrijke punten uit dit plan zijn:  
 
= De entree bij de Molenplaats wordt verbeterd en meer representatief gemaakt. 
Functioneel gezien is dit een belangrijke entree voor bezoekers van binnen en buiten de 
stad.  Ook andere (kleinere) entrees worden aangepakt. 
= In de parken is er een fietsverbod; er komt een betere bebording. Helaas wil het college 
geen handhaving toepassen. De VvS vindt dit jammer en zal  de gemeente vragen naar de 
reden hiervan. Er zijn immers twee extra Boa’s voor de parken aangesteld.  De VvS zal 
aandringen op het belang van handhaving.  
= De Parkweg blijft een doorgangsweg en er komt geen knip in de weg;  het fietspad wordt 
wandelpad; fietsers en automobilisten moeten de huidige weg delen volgens het “shared 
space” concept, waarbij de fietser hoofdgebruiker is en de auto’s worden gedoogd. De weg 
wordt hiervoor anders ingericht. Na een jaar volgt een evaluatie door de gemeente.  
Verder zal op termijn worden bekeken of de weg tussen de Teerplaats en de Brasserie de 
Boerderij alleen voor bestemmingsverkeer zal worden opengesteld.  
= De barokke terrassenlaan in park Zijpendaal wordt gerenoveerd, om te voorkomen dat 
deze verder in verval raakt. Deze terrassen zijn een uniek historisch onderdeel van dit park. 
Bij deze renovatie wordt zo veel mogelijk rekening wordt gehouden met de historische 
achtergrond.   
= Het vlot in de grote vijver voor de Brasserie de Boerderij wordt vervangen. Nadere 
concrete invulling hiervan ontbreekt nog. Hierover worden nog plannen gemaakt. 
= Er komt geen evenementenlocatie op de Gulden Bodem. Wel komt er een speel- en 
ontmoetingsruimte. Er wordt nog gezocht naar een iconische invulling in het Park Gulden 
Bodem. Ook hierover ontbreekt nog nadere concrete invulling. De VvS heeft verzocht de 
omwonenden uitdrukkelijk te betrekken bij het ontwikkelen van deze plannen. 
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= Wegens de veranderde Nederlandse wetgeving mag het Hertenkamp blijven tot 
geruststelling van vele leden en parkbezoekers.  
= Er worden geen bomen getopt rond de Belvedère toren om het uitzicht te verbeteren. Het 
college van B&W heeft hiervoor geen goedkeuring verleend. 
= In het plan worden diverse voorstellen gedaan voor de sprengkoppen, watergoten en 
cascades, verbetering van zichtlijnen, veiliger oversteek van de Parkweg vanuit de parken, 
herstel van trappen, paden en beschoeiingen.  
Graag verwijzen wij naar de website van de VvS, waar het volledige plan te downloaden is.  
 
Locatieprofielen van de evenementen nota. 
In december heeft het college van B&W de locatieprofielen van de evenementennota 
vastgesteld. Helaas kregen wij geen conceptnota ter inzage en bleek B&W de bevoegdheid 
te hebben om dit plan vast te stellen. Wij hebben hierover protest aangetekend, doch het 
college van B&W blijft voet bij stuk houden. Al onze vragen en bezwaren zijn wel punt voor 
punt beantwoord. 
 
Naar aanleiding van de locatieprofielen in de evenementennota heeft het bestuur van de 
VvS een aantal vragen gesteld aan de bestuursambtenaar en de wethouder (Bob Roelofs).   
 
De belangrijkste punten zijn:  
= Het aantal evenementen (101 per jaar) en het aantal bezoekers per evenement (soms tot 
meer dan 20.000) is extreem hoog en wij hebben hierover vragen gesteld.  Is hier wel 
behoefte aan en kan het park dit wel aan? Hoe komt de gemeente aan deze getallen?  
= De VvS maakt zich hard voor beperking van de geluidsoverlast en vraagt om zoveel 
mogelijk speciale geluid regulerende maatregelen en handhaving op de maximaal 
toegestane geluidsterkte. De VvS heeft gevraagd om deze maatregelen toe te passen bij alle 
muzikale evenementen.  
= Om schade aan de natuur zoveel mogelijk te beperken wil het bestuur van de VvS een 
voor- en naschouw voor elk evenement laten doen door de beheerders van de gemeente.  In 
het geval van schade zal de organisator van het evenement daarvoor aansprakelijk gesteld 
worden.  
 
Feestaardvarken 
De gemeente is van voornemens om het Feestaardvarken te plaatsen op het veld tussen het 
Watermuseum en de Molenplaats. Van verschillende zijden is hiertegen bezwaar gemaakt: 
het past niet in een rijksmonumentaal park. De RCE (Rijksdienst voor het Cultureel  Erfgoed) 
heeft voor deze plaatsing geen goedkeuring gegeven. Het bodemonderzoek laat volgens 
mededelingen van de gemeente diverse problemen zien waaronder het hoge 
grondwaterpeil en de bodemkwaliteit. Er is door de gemeente nog geen definitief besluit 
over de plaatsing genomen. 
 
Viering lustrumjaar 2024 
In 2024 is het park 125 jaar in het bezit van de gemeente Arnhem. Er zal hieraan speciale 
aandacht worden besteed.   
Op 13 juni 2024 zal er een wandeling worden georganiseerd langs de St Jansbeek (alleen 
parkgedeelte), afgesloten met een borrel in Café aan de Beek. Daarnaast wordt er een 
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fotowedstrijd gehouden en een activiteit voor scholieren opgezet: bloemen zaaien op de 
akkers in samenwerking met de gemeente.  
 
 
 
Bulletin 
Het Bulletin heeft een nieuwe redactie onder leiding van Lonneke Kranendonk en Niels van 
der Graaff. Het Bulletin wordt door de leden zeer gewaardeerd en besloten is om de 
papieren uitgave te handhaven. De kosten blijven hoog gerelateerd aan het totale budget 
van de vereniging.  
 
Projectgroep jongeren 
De projectgroep maakt een start om jongeren meer te betrekken bij de vereniging door de 
fotowedstrijd en het zaaien van bloemen tijdens de lustrumviering. Ook worden de 
bestuursvergaderingen bijgewoond door een student van Larenstein om voeling te houden 
met zaken die jongeren bezighouden en interesseren. 
 
De toekomst. 
De VvS zal de plannen van de gemeente op de voet volgen en daar waar nodig kritische 
vragen stellen. Ons doel is om in dialoog tot een beter beheer te komen van de parken 
Sonsbeek, Zijpendaal en Gulden Bodem en om de parken zo goed mogelijk door te geven 
aan de volgende generaties . 
 
Met onze nieuwe website en social media (Instagram) zoekt het bestuur een snellere en 
betere interactie met haar leden.   
 


